
نظراتشان درمورد نقش و اتفاقات پیرامونش در 
یک گفتگوی دو نفره گفته می شود. واقعا تعامل 
کمال تبریزی با بازیگران، برای من بسیار جذاب 
بود و امیدوارم که قسمت باشد و این همکاری در 

کارهای بسیاری تکرار شود.

با وقفه طولانــی مدتی که در پخش 
»سرزمین مادری« به وجود آمد، وقتی 
بالاخره ســریال پخش شد و بعد از 
یک دهه، بازی خودتان را دیدید! چه 
احساسی داشــتید؟ باز هم از تغییر 

دادن نقشتان راضی بودید؟ 
بله تقریبا نزدیک به ده سالی می شود که از 
ساخت فصل سوم »سرزمین مادری« گذشته، 
اگر اشتباه نکنم زمانی که من برای بازی نقشم 
به گروه ملحق شدم فروردین سال 94 بود. من 
خودم شخصاً به عنوان یک بازیگر وقتی از کاری 
که ساخته شده، زمان زیادی می گذرد ناخودآگاه 
دیگر ذوق و شور و شــوقم را برای پخش آن از 
دست می دهم. چون اثری که در زمان خودش 
پخش و دیده شود طبیعتا تاثیرگذاری متفاوتی 
برای بازیگر خواهد داشت تا کاری که به هر دلیل 
مشمول این زمان می شود. یک جورهایی انگار 
که تمام انگیزه، هزینــه و زحمتی که یک گروه 
بابت آن اثر کشیده اند زایل شده و بالطبع ذوق 

همه شان از بین می رود.
در مورد دیدن نقش خودم در »ســرزمین 
مادری« باید بگویم الان که نتیجه کار را می بینم 
از اصراری که داشتم و تغییری که در نقش ایجاد 
کردم، خیلی خوشحالم. چون برای یک بازیگر 
خیلی مهم اســت که بتواند متفاوت عمل کند، 
نقش های تکراری بازی نکند و کلیشــه نشود 
و این بحث فرصت هاســت. بحث این است که 
به بازیگرها ایــن اجازه و فرصت داده شــود تا 
توانایی شان را در نقش های مختلف نشان دهند 
و ثابت کنند. ولی متاسفانه همیشه به این شکل 
است که وقتی بازیگری در یک نقش، خوب عمل 
می کند دیگــر در همان نقش تکرار می شــود. 
درواقع بازیگرها را دچار کلیشه می کنند و این 

برای همه اتفاق می افتد. 
الان دارم تاثیر این تفــاوت را می بینم و با 
این که نقش من فقط در یک فصل از این سریال 
بود ولی با بازخوردی که از دیگران دیدم، متوجه 
شدم که باز هم در همین ابعاد، تاثیرگذار بوده و 
بابت این فرصت از کمال تبریزی بسیار ممنونم. 
امیدوارم فرصت های متفاوت به همه بازیگران 
داده شود. خیلی مهم اســت که ما بدانیم یک 
بازیگر، اسمش بازیگر است و باید توانایی بازی 
هر نقشــی که به او سپرده می شــود را داشته 
باشد. به نظر من دســته بندی کردن آن ها مثلا 
به بازیگرهای نقش  منفی و مثبت یا جدا کردن 
بازیگرهای نقش های طنز از نقش های جدی؛ 

دسته بندی کاملا اشتباهی است.  

با این که سال های بســیار زیادی از 
پخش ســریال »خــواب و بیدار« 
می گذرد، مــردم هنوز هم شــما را 

با شــخصیت »کبری« می شناسند 
و دوســتتان دارنــد. درواقع آن 

کاراکتر، جزو نقش هایی بود که 
به قولی می توانست سکوی 

پرتابی برای ایفاگرش 
باشد. از آن نقش هایی 
کــه بعــد از ایفای 
پیشــنهادهای  آن، 
بــازی متفاوتی برای 
دارد.  بازیگــرش 
درســت اســت که 
شــما چهره  محبوب و 

هستید  شناخته شده ای 
اما به نظر خودتــان، لیلا 

برخورداری بعــد از ایفای آن 
نقش به یادماندنی نباید نقش های 

متفاوت دیگری بازی می کرد و جایگاه 
بالاتری می داشت؟

به نظرم شما ســوال تان را از آدم اشتباهی 
می پرســید! این را از من نباید بپرسید، باید از 
کارگردان ها و تهیه کننده ها بپرســید که چرا 

این گونه است و چرا این فرصت ها داده  نشده.

با مطرح کردن این سوال می خواستم 
نگاه خودتان را بــه این ماجرا بدانم. 
ازطرفی چون رقم نخوردن این اتفاق 
خیلی بعید و عجیب به نظر می رسد، 
این تصور هم می شــود که شــاید 
پیشنهاداتی بوده و شما در آن دوره 

به دلایلی نپذیرفته اید.  
نــه اصــلا این طــور نیســت. واقعیت و 
صادقانه اش این اســت که این ســوال را افراد 
زیادی از من پرسیده اند و پاسخ من همیشه این 
بوده که خودم هم نمی دانم! خودم هم این تصور 
را داشتم که شــاید بعد از »خواب و بیدار« یک 
جایگاه دیگر یا ورود خیلی موفق تری به سینما 
داشته باشم ولی خب این طور پیش نرفت. البته 
نه این که ناراحت باشــم، مــن از جایگاهی که 
همین الان دارم هــم راضی ام. چون بدون هیچ 
حمایتی و با تلاش و پشتکار خودم به همین جا 
رسیدم. درواقع یک بازیگر مستقلم. هرچند که 
در این حرفه پیشرفت برای یک بازیگر مستقل، 
خیلی ســخت خواهد بود.  اگر بخواهم به زبان 
ســاده بگویم وقتی من یک بازیگری هستم که 
هیچ حمایتی ندارم، هیــچ پارتی و پولی ندارم، 
مثلا نمی توانم برای حضور در پروژه ای، اسپانسر 
ببرم تا بتوانم با تزریق پول، به آن جا ورود کنم، در 
هیچ گروه و دسته ای هم نیستم، کار کردن برایم 
سخت تر خواهد بود. البته امثال من کم نیستند. 
هنرمندان بسیاری چه در زمینه سینما چه در 
حوزه های دیگر هنر هســتند که مستقل اند، 
وابسته به هیچ دســته و گروهی نیستند، هیچ 
حمایتی ندارند و طبیعتاً فعالیت و پیشرفت شان 

در این محیط خیلی سخت تر از دیگران است.  
ســخت تر بودن آن از این جهت است که 
مثلا یک بازیگر با شرایطی که توضیح دادم باید 
منتظر بنشیند تا ببیند مثلا چه نقش خوبی به 

او پیشنهاد می شود و حالا سعی کند از بین آن 
نقش های پیشنهادی، بهترینش را که با 
عقبه و کارهــای قبلی اش هم خوانی 
دارد، انتخاب کند کــه خب این 
هم یک چیز نسبی است، اصلا 
نمی توان گفت که صددرصد 
اتفاق می افتــد. برای من هم 
در تمام این ســال ها همین 
روند بــوده، ممکن اســت 
آن نقش هایــی کــه خیلی 
ایده آلم هست یا دلم بخواهد، 
پیشنهاد نشود و من می بایست 
از آن چه که موجود است انتخاب 
و ایفا کنم. ولی این طور نیست که 
خودم نخواسته باشــم. مگر می شود 
که مثلا یک نقش اصلی خوب یا یک نقش 
مکمل خوب در ســینما به من پیشنهاد شود و 
من قبولش نکنم؟! خب چــرا قبول نکنم؟ این 

احمقانه است!

دقیقا همین طور است. اما به هر حال 
سوالی اســت که به ذهن می آید و 
احتمالا برای خیلی ها هم سوال باشد.

همان طور که عرض کردم به جز شــما که 
در مقام یک خبرنگار این ســوال را می پرسید، 
افراد زیادی در بین دوســتان و اطرافیان حتی 
آدم های عادی هستند که هر وقت با من برخورد 
می کنند، یکی از بحث هایشان همین است که 
تو تحصیل کرده این رشــته ای، بازیگر خیلی 
توانمندی هســتی، لایق بهتــر از این بودی یا 
می توانستی جایگاه خیلی بهتری داشته باشی 
البته این لطف دوستان است، حرف من نیست. 
من معتقدم که هیچ کسی نمی تواند تعیین کند 

که بهتر چیست با بدتر چیست. 
ازطرفــی نمی توانم صددرصــد بگویم که 
حتما باید این گونه می شده چون به نظرم سینما 
یک هنر کاملا نسبی و سلیقه ای است و به دلیل 
همین نسبی بودن نمی توان قطع به یقین گفت 
که چرا فلان شخصیت توانسته در این جایگاه 
باشد و فلان شخصیت نتوانســته است. به هر 
علتی ممکن است یک نفر بیشــتر دیده شود 
یک نفر کمتر، درعین این که به قول شما ممکن 
است آن کسی که کمتر دیده می شود توانمندتر 
باشد و این اتفاق زیاد می افتد. در واقع یک وجه 
این مسئله برمی گردد به سخت تر بودن کار یک 
هنرمند مستقل و بدون حمایت که کامل توضیح 
دادم وجه دیگرش هم نسبی و سلیقه ای بودن 

این ماجراست. 
حقیقتش را بخواهید من از یک جایی به بعد 
موضوع را رها کردم. یعنی درعین این که تمرکزم 
روی حرفه ام هست و برایش تلاش می کنم؛ این 
ماجرا که حالا چه نقشی به من پیشنهاد خواهد 
شد، چه اتفاقی می افتد، نمی افتد، قرار است در 
ادامه چه مسیری داشته باشم یا نداشته باشم، 
چه قدر می توانم انتخاب داشــته باشم، بعدها 
چه نقش هایی در کارنامــه ام خواهد بود؛ دیگر 
به این ها فکر نمی کنم، رهایشان کردم. درعین 

تقریبا نزدیک 
به ده سالی می شود 
که از ساخت فصل 
سوم »سرزمین 
مادری« گذشته، اگر 
اشتباه نکنم زمانی 
که من برای بازی 
نقشم به گروه ملحق 
شدم فروردین سال 
۹4 بود. من خودم 
شخصاً به عنوان یک 
بازیگر وقتی از کاری 
که ساخته شده، 
زمان زیادی می گذرد 
ناخودآگاه دیگر ذوق 
و شور و شوقم را 
برای پخش آن از 
دست می دهم
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